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کدام ارز بیشترین سهم را در 
پرداخت های جهانی دارد!

گروه اقتصادی - آخرین داده های جمع آوری شده از تراکنش ها توسط 
سرویس مالی جهانی سوئیفت نشان می دهد که یوان چین به چهارمین ارز فعال 

برای پرداخت های جهانی در ماه نوامبر ۲۰۲۳ تبدیل شده است.
بر اســاس گزارش منتشــر شده در این هفته، رنمینبی در ۴.۶۱ درصد از 
معاملات استفاده شد که از رقم ۳.۶۰ درصد ماه اکتبر صعود کرد و از سهم ین 
ژاپن پیشــی گرفت که ارزش آن از ۳.۹۱ درصد به ۳.۴۱ درصد کاهش یافته 

است.
به طور کلی، ارزش پرداخت های رنمینبی نسبت به ماه اکتبر ۳۴.۸۷ درصد 
افزایش یافته است و از نظر سالانه، سهم جهانی یوان از ماه نوامبر ۲۰۲۲، زمانی 

که ۲.۳۷ درصد از پرداخت ها را تشکیل می داد، تقریبا دو برابر شده است.
در همین حال، ســهم ســایر ارزهای برتر جهان در طول ماه نزول کرد و 
دلار آمریکا از ۴۷.۲۵ درصد در ماه اکتبر به ۴۷.۰۸ درصد، سهم یورو از ۲۳.۳۶ 
درصد به ۲۲.۹۵ درصد و پوند انگلیس از ۷.۳۳ درصد به ۷.۱۵ درصد کاهش 
یافت. در این گزارش آمده است که سهم رو به رشد یوان در معاملات فرامرزی 
نشان دهنده روند دور شدن چین از دلار همچنین تلاش های پکن برای ترویج 

استفاده از پول ملی خود است.
اقتصاددانان خاطرنشان کردند که چین در تجارت با روسیه، خاورمیانه 

و آمریکای جنوبی برای پرداخت به ارزهای غیر از دلار روی آورده است.
اقتصاددان ارشد موسسه تحقیقاتی دای ایچی لایف توکیو، تورو نیشیهاما 
گفت: »به نظر می رســد که سایر کشورهای نوظهور نیز از یوان برای واردات 

نفت خام روسیه استفاده می کنند«.
اولگ دریپااســکا، تاجر روسی گفت که تحریم های غرب علیه مسکو 
باعث افزایش ارزش پول چین شــده است. به گفته وی، حجم پرداخت های 
تجاری فرامرزی به رنمینبی فقط طی چهار سال از پرداخت های یورو بیشتر 
خواهد شد. از زمان اعمال تحریم ها در سال ۲۰۲۲، روسیه و شرکای تجاری 
آن در میان کشورهای در حال توسعه برای کاهش استفاده از سیستم مالی غرب 
تلاش و جایگزینی دلار و یورو با ارزهای ملی در تسویه حساب های تجاری 

از جمله یوان، روپیه هند و درهم امارات را تشدید کردند.

 

اقتصادی

گروه اقتصادی - عباس علی آبادی 
وزیر صمت خواهان تامین ارز موردنیاز 
برای واردات خودرو از محل ســامانه 
نیماســت. حجت الله فیروزی، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس به این 
پیشنهاد واکنش نشان داد و اظهار کرد: 
پیش تر نظر دولــت این بود که قانونی 

برای واردات خودرو وجود ندارد و این 
امر در واردات این کالا محدودیت هایی 
ایجاد می کند، در همین راســتا مجلس 
شــورای اسلامی از سال گذشته تلاش 
کرد تا مجوز واردات خودروهای نو و 
دســت دوم تا عمر پنج سال ساخت را 

به دولت بدهد و در این امر موفق بود.
وی افــزود: همچنین ســران قوا 
مصوبــه ای تصویب کــرده بودند که 

واردات خــودرو ماننــد بســیاری از 
کالاهای دیگر ممنوع شود؛ این مصوبه 
سه سال اجرا و مدت آن در اردیبهشت 
ســال گذشته منقضی شــد. در نتیجه 
محدودیتی که به واسطه تصمیم سران 
قوا بر واردات خودرو حاکم شده بود نیز 
برداشته شد. در این شرایط هم مجلس 
بــه واردات خودروهای نو و کارکرده 
مجــوز داد و هم محدودیتی که دولت 

در واردات به واسطه تصمیم سران قوا 
با آن مواجه بود برطرف شد و هرگونه 
مانعی برای واردات انواع خودروهای 

بنزینی، هیبریدی و برقی از هر شرکت 
سازنده ای از بین رفت.  

فیروزی ادامه داد: متاسفانه با وجود 
همه این مصوبات و تلاش های صورت 
گرفتــه و جلســات گوناگونی که در 

کمیسیون صنایع با حضور وزیر صمت 
و رئیس بانک مرکزی برگزار شد، هنوز 

هیچ اقدامی برای واردات خودرو انجام 
نشــده آن هم با وجودی که قانون برای 
واردات خــودرو وجود دارد. در همین 

زمینه، هفته گذشــته نیز جلســه ای با 
حضــور وزیر صمــت و رئیس بانک 

مرکــزی با هدف یافتن راهکاری برای 
برون رفت از بن بســت موجود شکل 
گرفت.   عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس خاطرنشان کرد: مجلس به طور 
ویژه این موضــوع را پیگیری می کند؛ 
حتی آیین نامــه اجرایی قوانین داخلی 
مجلس اجازه می دهد اگر قانونی توسط 
دستگاه اجرایی اجرا نشود، کمیسیون 
مربوطه گــزارش آن را به مجلس ارائه 
کنــد و در صورتی که مجلس گزارش 
را وارد بداند، آن را به دلیل اجرا نشــدن 
قانون به قوه قضاییه ارسال کند. متاسفانه 
باید بگوییم کمیسیون مجبور است در 
صورت اجرا نشدن قانون به این سمت 
برود، زیــرا واردات خــودرو مطالبه 
مــردم و آرامش بخش بازار داخلی این 
کالاست. به باور من حل مشکل خودرو 
باید امروز در اولویت دولت باشد زیرا 
دیگر از حالت طبیعی خارج شده است.
نماینده شهر فسا گفت: گلایه ما در 
مجلس این است که دولت خود لایحه 
واردات خودرو را ارائه کرده و مجلس 
هم براســاس نظر دولت این لایحه را 
تصویــب کرده و همــه محدودیت ها 
بر ســر راه واردات رفع شده است. در 
موضوع تامین ارز از هر منبعی که قرار 

است تامین شود خود دولت باید شرایط 
تامیــن آن را فراهم کند.این موضوع را 
نمی توان به مشــکلات ارزی کشــور 
گره زد و مجلــس متوجه تحریم ها و 
محرومیت هــای برآمده از آن اســت 
اما تنها گزینه موجــود برای تامین ارز 
موردنیاز بــرای واردات خودرو منابع 
ارزی داخلی کشــور نیست و در حال 
حاضــر تاجران ایرانی آمادگی واردات 
خودرو از محــل ارزی که در خارج از 
کشور از محل کسب و کارشان به دست 
آورده اند را دارند. در چنین شرایطی باید 
دید که چرا دولت با واردات خودرو از 
این منابع ارزی موافقت نمی کند. تحلیل 
برخی این است که اگر با ارز غیردولتی 
خودرو وارد شود، ارزی که در کف بازار 
وجود دارد به واردات خودرو سوق پیدا 
می کند و این اتفاق به تلاطم بازار ارز در 
کشور می انجامد، پاسخ به این ادعا این 
است که رقم ارز موردنیاز برای واردات 
خودرو بســیار بالاســت و با ارزهای 
موجود در کف بازار نمی توان خودرو 
وارد کــرد، در حالی که صادرکنندگان 
می تواننــد از درآمدهای ارزی خود در 
خارج از کشور این مقدار ارز را تامین و 

خودرو وارد کنند.

عضو کمیسیون صنایع مجلس: 

قانون واردات خودرو اجرا نشود، به 
قوه قضائیه مراجعه می کنیم

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: تحلیل برخی این است که اگر با ارز غیردولتی خودرو وارد شود، 
ارزی که در کف بازار وجود دارد به واردات خودرو سوق پیدا می کند و این اتفاق به تلاطم بازار ارز در کشور 

می انجامد، پاسخ به این ادعا این است که رقم ارز موردنیاز برای واردات خودرو بسیار بالاست و با ارزهای موجود در 
کف بازار نمی توان خودرو وارد کرد، در حالی که صادرکنندگان می توانند از درآمدهای ارزی خود در خارج از کشور 

این مقدار ارز را تامین و خودرو وارد کنند.

گروه اقتصادی - دســتیار ویژه 
وزیر صمت با اشــاره به اینکه به مرور 
کســری بازار لاستیک در حال جبران 
شــدن اســت، گفت: بــا تدبیری که 
اندیشیده شــده، به زودی محدودیت 
عرضه دو حلقه ای لاســتیک برداشته 
خواهد شد تا آرامش بیشتری در بازار 
حاکم شود. مجتبی صفایی، رئیس اتاق 
اصناف ایران، در نشســت هم اندیشی 
»نظارت و توزیع لاســتیک سواری از 
طریق ســامانه جامع تجارت« با اشاره 
به دغدغه ها و نقطه نظرات روســای 
اتاق های اصناف سراســر کشــور در 
حوزه عرضه لاســتیک گفت: زمانبر 
بودن پروســه ثبت درخواســت که 
مستلزم به درج شماره شاسی، شماره 
موتور و تطبیق آن با کدملی افراد است 
و همچنین قطعی هــای گاه  و بی گاه 
ســامانه جامع تجارت برای این کار، 
یکی از چالش های جدی مطرح شده 

از سوی همکاران ما در سراسر کشور 
بوده است.

لزوم جلوگیــری از تحمیل 
خرید سبدی لاستیک

وی با اشاره به نیاز مبرم بازار به یک 
سایز خاص از لاستیک، نسبت به اقدام 
کارخانه ها برای تحمیل خرید سبدی 
لاســتیک در سایزهای مختلف انتقاد 
کرد و گفت: بــا اینکه عمده تقاضای 
بازار برای تامین لاســتیک سایز ۱۳ و 
۱۴ است، کارخانه ها علی رغم آگاهی 
به این موضوع، لاستیک های سایزهای 
کم تقاضای خود را نیز در قاب ســبد 
خرید به متقاضیان تحمیل می کنند. این 
فروش سبدی و اجباری باعث شده که 
انبار فروشندگان مملو از لاستیک هایی 
شود که تقاضایی برای آنها وجود ندارد 
و این موضوع بیم احتکار را از ســوی 
ســازمان های ناظر ایجاد می کند. این 
درحالی است که فروشندگان اگر ۸۰ 

درصد از این سبد خریداری شده خود 
را به فروش نرســانند و خارج نکنند، 
امــکان ثبت خرید جدیــد را ندارند. 
رئیــس اتاق اصناف ایــران در بخش 
دیگری از سخنان خود درباره سکوها 
و پلتفرم های فروش مجازی نیز گفت: 
مدیران این پلتفرم ها عنوان می کنند که 
کار ثبت ســفارش و خرید لاستیک 
توسط واحدهای صنفی در پلتفرم ها 
انجام می شود؛ ولی متاسفانه کارخانه 
ایــن کالاها را در اختیــار واحدهای 
صنفی قرار نمی دهد. موارد متعددی از 
این دســت شکایت ها به اتاق اصناف 
ایــران و تهران رســیده که موجبات 
نارضایتی مردم را نیز فراهم کرده است. 
صفایی با تاکیــد بر لزوم فراهم کردن 

بســترهای لازم برای عرضه لاستیک 
از طریق پلتفرم هــا گفت: نباید اجازه 
دهیم عده ای حتی به صورت سهوی، 
زحمات شــبانه روزی همــکاران ما 
در اتاق های اصنــاف ایران و وزارت 

صمت را با سهل انگاری پایمال کنند.
گســترش عرضه و توزیع 

لاستیک در بازار
سیدعلی لطفی زاده  - مشاورعالی 
و دســتیار ویژه وزیر صمت - در ادامه 
این نشست طی سخنانی گفت: طبیعتا 
مشــکلات به وجــود آمــده در بازار 
لاستیک ناشی از عدم تناسب عرضه و 
تقاضا است. بر این اساس تلاش داریم 
به اتفاق اتاق اصناف ایران »عرضه« را به 
صورت گسترده انجام دهیم و در ادامه 

»توزیع« را نیز از طریق همه بسترهای 
ممکن در اختیــار مصرف کننده قرار 
دهیم. چه از طریق کاســبان محلی و 
چه از طریق سکوهای فروش مجازی.
وی یادآور شد: با توجه به نزدیک 
شدن به روزهای پایانی سال باید ارتباط 
بهتر و نزدیک تری با اصناف ایجاد کنیم 
تا کالاها و آنچه که برای شــب عید و 
ماه مبــارک رمضان مــورد نیاز مردم 
است به وفور در اختیارشان قرار گیرد. 
نباید اجازه دهیم افراد قلیلی که با نیت 
سودجویی در لباس عمده فروش و یا 
خرده فروش وارد صحنه می شوند، به 
مردم اجحاف کنند و به اعتبار اصناف، 

به این قشر خدشه ای وارد کنند.
مشاورعالی و دستیار ویژه وزیر 

صمت گفت: خوشــبختانه بر اساس 
گزارشات رســیده وضعیت تولید و 
واردات ما خوب اســت و دلیل اصلی 
آن ایــن اســت که ارز بــدون وقفه و 
محدودیت چه برای تولید کننده و چه 
برای وارد کننده تامین می شود. به این 
صورت به مرور کسری بازار در حال 
جبران شدن است و در ادامه با تدبیری 
که در اتاق اصناف ایران اندیشیده شده، 
محدودیت عرضه دو حلقه ای لاستیک 
را هم برمی داریم تا آرامش بیشتری در 
بازار حاکم شــود و همه این توفیقات 

حاصل همکاری مشترک ما است.
افزایــش ۸ برابری واردات 

لاستیک
لطفــی زاده  در ادامــه بــه ارائه 

گزارشی از واردات لاستیک پرداخت 
و گفت: واردات لاســتیک ســایز ۱۳ 
نســبت به سال گذشته ۸ برابر افزایش 
یافته و این لاســتیک ها بــه زودی به 
وفور وارد بازار خواهد شد. امیدواریم 
بــا این حجــم واردات، تقلیلی که در 
ســود بازرگانی و گمرکی ایجاد شد و 
اقداماتی که در جهت تامین ارز انجام 
گرفت، هرچه زودتر به قیمت مطلوب 
برسیم. چرا که قیمت ما هنوز با قیمت 
مصــوب فاصلــه دارد و این موضوع 
نشان می دهد که اقدامات ما همچنان 
بایــد با جدیت ادامه پیــدا کند. بنا بر 
اعلام صداوسیما وی درباره مشکلات 
اصناف برای اســتفاده از سامانه جامع 
تجارت نیز گفت: طبق توافقات انجام 
شده برای ثبت درخواست ها در سامانه 
جامع تجارت الزامی به ثبت اطلاعات 
به صورت برخط نیست و واحدهای 
صنفی می تواننــد مدارک و اطلاعات 

را از خریــدار دریافت کنند و در زمان 
مناســب آن اطلاعات را در ســامانه 
ثبــت کنند. بنابراین درج اطلاعات در 
ســامانه مانعی ایجاد نمی کند. درباره 
سبد فروشــی کارخانجات لاستیک، 
حتما پیگیری می کنیم که اصلا بحث 
سبد فروشی مطرح نباشد و هر سایزی 
که خود عمده فروش تقاضا می کند در 
اختیارش قرارشان گیرد. به این ترتیب 
مشکل ثبت سفارش پس از خروج ۸۰ 
درصد از کالاهای خریداری شده هم 
برطرف خواهد شــد. لطفی زاده  ادامه 
داد: قطعی سامانه عمدتا به مشکلات 
اینترنت بــاز می گردد اما برخی موارد 
به ســامانه مربوط می شود که پیشنهاد 
کردیم یکی از همکاران بخش سامانه 
در اتاق اصناف مســتقر شــود تا در 
صورت بروز مشکل با ایجاد یک خط 
ارتباطی، مشــکل واحدهای صنفی 

برطرف شود.

دستیار ویژه ویر صمت :

محدودیت عرضه لاستیک برداشته می شود

گلایــه مــا در مجلــس این اســت که دولــت خــود لایحــه واردات خــودرو را ارائه 
کــرده و مجلــس هــم براســاس نظر دولــت ایــن لایحــه را تصویب کــرده و همه 
محدودیت هــا بر ســر راه واردات رفع شــده اســت. در موضــوع تامیــن ارز از هر 
منبعــی که قرار اســت تامین شــود خود دولت باید شــرایط تامیــن آن را فراهم کند.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی - بر اســاس بند 
»د« تبصره ۵ لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ 
که بــه تصویب نماینــدگان مجلس 
رســید، در ســال آینده، صاحبان انواع 

خودروهای سواری و وانت دوکابین که 
قیمت روز خودروی آن ها بیش از ســه 
میلیارد تومان باشد، به میزان مازاد بر مبلغ 
مذکور، مشمول پرداخت مالیات سالانه 

خــودرو به نرخ یــک درصد خواهند 
بــود. بر اســاس لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۳، تقدیمی هیات دولت به مجلس 
شورای اسلامی، خودروهای سواری و 
وانت های دوکابین اشخاص )حقیقی 
و حقوقیِ غیردولتی( که ارزشــی بالغ 
بر سه میلیارد تومان داشته باشند، سال 
آینده، نســبت به مازاد این مبلغ، سالانه 
 مشــمول مالیات به نــرخ یک درصد 

خواهند بود.
با توجه بــه اینکه این موضوع به 
تصویب نمایندگان مجلس رسید؛ در 
ســال ۱۴۰۳ خودروهای با ارزش بالغ 

بر ســه میلیارد تومان مشمول پرداخت 
مالیات خواهند بود. 

بر اســاس بند »د« تبصره ۵ لایحه 
بودجــه ســال ۱۴۰۳ که بــه موضوع 
عوارض و مالیات بخش های مختلف 
باز مرتبط است، انواع خودروی سواری 
و وانت دو کابین )اتاق( دارای شــماره 
انتظامی شخصی در اختیار مالکان، اعم 
از اشخاص حقیقی و حقوقیِ غیر دولتی 
که قیمــت روز خودروی آن ها بیش از 
۳۰ میلیــارد ریــال )  ۰۰۰، ۰۰۰، ۰۰۰، 
۳۰( اســت، نسبت به مازاد بر این مبلغ، 
مشــمول مالیات سالانه خودرو به نرخ 

یک درصد )۱%( خواهند بود.طبق این 
مصوبه، مأخذ محاسبه مالیات خودرو 
موضوع این بنــد از لایحه، قیمت روز 
خودرو تعیین شــده که توسط سازمان 
امور مالیاتی کشــور تعیین خواهد شد؛ 
سازمان مزبور مکلف است مراتب را به 
نحو متقضی بر اساس اطلاعات دریافتی 
از پلیس راهور که می بایســت تا پایان 
خرداد ماه به صورت برخط به سازمان 
امور مالیاتی کشور ارسال شود، به اطلاع 

اشخاص مشمول رسانده و ارائه کند. 
در بخش »ذ« ایــن تبصره، میزان 
معافیت درآمد مشــمول مالیات سالانه 

مســتغلات اشــخاص فاقــد درآمد 
)موضوع ماده ۵۷ قانــون مالیات های 
مســتقیم اصلاحی ۱۳۸۰( به مبلغ ۵۷ 
میلیون تومان و میــزان معافیت درآمد 
مشمول مالیات سالانه مالیات بر درآمد 
مشاغل به میزان ۷۵ میلیون تومان تعیین 
خواهد  شــد. کلیه اشــخاص حقیقی 
و حقوقی غیردولتــی مکلفند مالیات 
ســالانه مربوط به خودروهای تحت 
تملک خــود و فرزندان کمتــر از ۱۸ 
سال و محجور تحت تکفل را حداکثر 
 تا پایان بهمن ماه ســال ۱۴۰۳ پرداخت 

کنند.

گروه اقتصادی - دیــدار وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با رئیس هیأت 
مدیره کمیســیون )اتحادیه( اقتصادی 
اوراسیا در سن پترزبورگ با تأکید طرفین 
بر جهش مبادلات بر اساس موافقتنامه 
تجارت آزاد که به امضای طرفین رسید، 
همراه بود.  طرفین در این مذاکرات که 
در قالب ضیافت ناهــار کاری برگزار 
شــد، راهکارهای توسعه مناسبات را 
پــس از امضای موافقتنامه تجارت آزاد 
ایران و اتحادیه اوراسیا ترسیم کردند. در 
این نشست، پیشنهادهایی برای توسعه 
همکاری های طرفین مطرح شد. عباس 
علی آبادی وزیر صمت ایران را در این 
نشست مهدی صفری معاون وزیر امور 

خارجــه، مهدی ضیغمــی رئیس کل 
ســازمان توسعه تجارت، محمدمجید 
فولادگــر معــاون هماهنگی و محیط 
کســب وکار وزارت صمــت و کاظم 
جلالی ســفیر ایران در مسکو همراهی 
مــی کردند.میخائیــل ولادیمیروویچ 
میاســنیکوویچ رئیس هیــأت مدیره 
کمیســیون اقتصادی اوراسیا را نیز در 
این دیدار آندری اسلپنف وزیر تجارت 
ایــن اتحادیه و الکســی لوگوینوویچ 
اورچوک معاون نخســت وزیر روسیه 
همراهی می کردند.جمهوری اسلامی 
ایران و کشورهای بلاروس،  قزاقستان، 
قرقیزستان، روسیه و ارمنستان در آیینی 
در ســن پترزبورگ موافقتنامه تجارت 

آزاد امضا کردند. عباس علی آبادی وزیر 
صنعت، معدن و تجارت به نمایندگی از 
جمهوری اسلامی ایران این موافقتنامه 
را که حاصل بیش از دو ســال مذاکره 
و کار کارشناسی اســت، امضا کرد.از 
سوی کمیسیون اقتصادی اوراسیا ، این 
سند توســط میخائیل ولادیمیروویچ 
میاســنیکوویچ رئیس هیــأت مدیره 
کمیســیون اقتصادی اوراســیا امضا 
شد.مگر گربرتوویچ گریگوریان معاون 
نخســت وزیر جمهوری ارمنســتان، 
ایگور ویکتوروویچ پطریشنکو معاون 
نخســت وزیر جمهــوری بلاروس و 
سریک ماکاشیویچ ژومانگارین معاون 
نخســت وزیر جمهوری قزاقســتان 

نیــز به نمایندگی از کشــورهای خود 
این موافقتنامــه را امضا کردند.آدلبک 
الشیوویچ کاسیمالیف معاون اول رئیس 
کابینه وزیران جمهوری قرقیزســتان و 
الکســی لوگوینوویچ اورچوک معاون 
نخســت وزیر روسیه نیز از دیگر امضا 
کنندگان ایــن موافقتنامه بودند.در این 
آیین مهدی صفری معاون دیپلماســی 
اقتصادی وزارت امور خارجه، آندری 
اسلپنف وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا، کاظم جلالی سفیر ایران در 
روسیه و جمعی دیگر از مقامات اتحادیه 
اوراسیا حضور داشــتند. پیش از این، 
آخرین مذاکرات مرتبط با متن نهایی این 
موافقتنامه با حضور مسئولانی از ایران و 

پنج کشور عضو اتحادیه اوراسیا صورت 
گرفتــه بود. این موافقتنامه پس از امضا 
نیازمند تصویب در مجالس ۶ کشور ) 
مجلس شورای اسلامی و مجالس پنج 
کشور عضو اتحادیه اوراسیا( است تا به 

قانون تبدیل و عملیاتی شود.
بنا بر اطلاعاتــی که از موافقتنامه 
تجارت آزاد ایران و اتحادیه اوراسیا در 
سن پترزبورگ رسید، طرفین تعرفه ها 
را بــرای ۸۷ درصد اقــلام کالایی در 
مبادلات تجاری خود به صورت کامل 
حذف خواهند کــرد. در این میان، هر 
یک از طرفین، یک لیســت منفی تهیه  
می کنند که شامل کالاهایی می شود که 
برای یکی از طرفین،  کالای حســاس 

تلقی شود و امکان حذف تعرفه وجود 
ندارد. وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا پیش از این ۳۰ آذرماه ۱۴۰۲ در 
این باره گفت: پس از امضای موافقتنامه 
تجــارت آزاد ایران و این اتحادیه میزان 
تجارت دو طرف در گام نخســت و در 
یک بازه زمانی پنج تا هفت ســاله به ۱۸ 
تا ۲۰ میلیارد دلار در سال خواهد رسید.

آندری اسلپنف افزود: ما با توافقنامه 
موقت موفق شدیم مبادلات دوجانبه با 
ایران را در طول سه سال دوبرابر افزایش 
دهیم و اکنون با امضای موافقتنامه دائم به 
طور منطقی می توانیم در کوتاه مدت در 
انتظار افزایش میزان تجارت دو کشور 
تا سقف ۲۰ میلیارد دلار در سال باشیم.

کدام خودروها سال آینده باید مالیات بدهند؟

ترسیم گام های بعدی ایران و اتحادیه اوراسیا پس از امضای موافقتنامه تجارت آزاد

گروه اقتصــادی - معاون وزیر 
راه و شهرســازی گفــت: دولــت در 
بافــت های فرســوده ۵۵۰ میلیون وام 
نوســازی پرداخت می کند که بخشی 
از این تســهیلات با سود صفر درصد 
از ۱۵۰ میلیون تومــان به ۱۸۵ میلیون 
تومان افزایش یافته است. محمد آیینی 
در نشســت خبری اظهار کرد: حدود 
۱۶۷ هــزار هکتار بافــت ناکارآمد در 
کشور وجود دارد که ۲.۷ میلیون واحد 
مسکونی را شامل می شود و ۳۰ درصد 
از جمعیت شهرها در این مناطق زندگی 
می کنند. این واحدها بعضا قبل از آنکه 
زلزلــه ای بیاید با وقــوع یک صاعقه و 
باران شــدید تخریب می شــوند. وی 
افزود: اولویت دولت سیزدهم در بافت 
فرسوده، نوسازی مسکن است. راهبرد 
اصلی و عملیاتی شــرکت بازآفرینی 
شهری ترغیب ســرمایه گذاران برای 
سرمایه گذاری در بافت های فرسوده ای 
اســت که ســاکنان آن بدون حمایت 
دولت امــکان نوســازی و بازآفرینی 
ندارنــد. به گفتــه آیینــی، در دولت 
سیزدهم نوسازی با ابلاغ بسته تشویقی 
شهرسازانه و مشارکت سرمایه گذاران 

برای سرمایه گذاری در بافت با تضمین 
ســرمایه ســرمایه گذاران و حمایت 
ســاکنان بافت ها در برنامه قرار گرفت. 
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری 
ایران در خصوص تســهیل گری های 
برنامه هفتم توســعه برای نوســازی 
بافت های فرســوده، توضیــح داد: در 
برنامه هفتم توسعه بند صریحی آمده که 
بر اساس آن شهرداری ها مکلف هستند 
حداکثر سه ماه نسبت به صدور پروانه 
ســاختمانی با با تخفیــف حداقل  ۵۰ 
درصدی اقدام کنند. اگر شهرداری ها به 
این تکلیف قانونی عمل نکنند ترک فعل 
محسوب می شود و قابلیت پیگیری از 

دستگاه قضایی را دارد.
تمامی حمایت ها، تسهیلات و 
تخفیف هایی نهضت ملی مسکن 

به بافت فرسوده تعلق می گیرد
آیینــی تصریح کــرد: بندی در 
برنامه هفتم توســعه آمده است که بر 
اساس آن تمامی حمایت ها، تسهیلات 
و تخفیف های نهضت ملی مســکن به 
بافت فرسوده تعلق می گیرد که تاکنون 
۸۰ همت در این بخش به کار گرفته شد.

مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی 

شــهری ایران گفــت: تخصیص وام 
ارزان قیمــت در بافت های ناکارآمد و 
بافت های هــدف بازآفرینی در برنامه 

است. 
۱۸۵ میلیون تومان تسهیلات 
بافت فرســوده با ســود صفر 

درصد پرداخت می شود
آیینی افزود: امســال تســهیلات 
نهضت ملی مســکن که ۵۵۰ میلیون 
تومان اســت به بافت های فرسوده نیز 
تعلق می گیرد که در بافت های فرسوده 
۱۸۵ میلیون تومان با سود صفر و دوره 
بازپرداخت نیز ۷ ساله است که این رقم 
در سال گذشته ۱۵۰ میلیون تومان وام با 
سود صفر و دوره بازپرداخت سه ساله 

بود.
قرارداد پرداخت تسهیلات ۲۳ 
هزار و ۵۰۴ واحد بافت فرسوده 

منعقد شد
به گفته وی، تاکنــون ۲۳ هزار و 
۵۰۴ واحد قرارداد پرداخت تسهیلات 
در بافت های فرســوده با مالکان منعقد 

شده است.
ارائه وام مرمت و مقاوم سازی 

در بافت های تاریخی

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: 
برای نخســتین بار، ارائه وام مرمت و 
مقاوم ســازی در بافت هــای تاریخی 
مصوب شــده اســت. این تسهیلات 
به پیشــنهاد وزارت راه و شهرســازی 
و مصوبه شــورای پول و اعتبار به این 
واحدها تعلق می گیرد. تسهیلات این 
بافت ها در تهــران ۳۶۰ میلیون تومان، 
در سایر کلانشهرها ۳۲۰ میلیون تومان، 
در مراکز اســتان ها ۲۸۰ میلیون تومان، 
در ســایر شــهرها ۲۴۰ میلیون تومان 
و روســتاها ۲۰۰ میلیون تومان است. 
آیینی تاکید کرد: در برنامه اســت تا با 
راهکارهایی این امکان را فراهم کنیم تا 
برای مقاوم سازی واحدهای مسکونی 
شــهری همچون مســکن روستایی 
حمایت هــای لازم انجــام بگیــرد. 
همچنین، در نظر داریم تا با اتخاذ تدابیر 
لازم شرایطی را فراهم کنیم و متقاضیان 
نهضت ملی مســکن در بافت فرسوده 
با نرخ ترجیهی تسهیلات دریافت کنند 
کــه این دو برنامه در دســتور پیگیری 
قرار دارد. مدیرعامل شرکت بازآفرینی 
شهری ایران در خصوص اجرای بسته 
تشــویقی شهرســازانه که در ۱۹ بند 

مصوب و ابلاغ شد، توضیح  داد: بسته 
تشویقی شهرسازانه این امکان را برای 
هرکدام از شــهرها فراهم کرده است تا 
با توجه به ویژگی های شــهرها خود 
تغییراتی را ایجاد کنند. هم اینک بســته 
های تشــویقی در شهرهایی که به اجرا 
درآمده اند ســبب رشد ۱۴۰ درصدی 
ساخت و ســاز در همان شهرها شده 
اند.وی گفت: در بســته های تشویقی 
شهرسازانه به عنوان نمونه در تهران هر 
۱۰۰ متر به بالا یک طبقه تراکم تشویقی 
و در متراژ ۴۰۰ متر به بالا دو طبقه تراکم 
اضافی دریافت می  کنند.معاون وزیر راه 
و شهرسازی افزود: در حال حاضر، در 
۱۷۰ شهر بسته تشویقی شهرسازانه در 

حال اجراست.
اجرای طرح کلید به کلید در 

برنامه هفتم توسعه
آیینــی محور بعدی درنظر گرفته 
شده در برنامه هفتم توسعه را طرح کلید 
به کلید عنــوان کرد و در بیان جزئیات 

آن گفت: طرح کلید به کلید به این نحو 
است که در مالکان بافت های فرسوده 
می توانند خانه فرسوده خود را با واحد 
نوســاز و یا یــک قطعه زمین تعویض 
کنند و  ۴۰ درصد تخفیف شهرسازانه 
دریافت کنند. بــه گفته آیینی ۱۰ هزار 
واحد در برنامه سال جاری برای اجرای 
طرح کلید به کلید پیش بینی شده است.

آیینی در بخش دیگری از سخنان خود 
اعلام کرد: در شــش ماهه اخیر تعداد 
واحدهای مسکونی در دست نوسازی 
۳۳.۵ درصــد افزایش یافت. همچنین، 
در سال ۱۴۰۱ سهم شرکت بازآفرینی 
شهری ایران از پروانه ها ۱۹ درصد بود 
که امسال در سه ماه نخست سال جاری 

این رقم به ۲۲.۶ درصد افزایش یافت.
صدور پروانه ساخت برای 
۲۰۲ هــزار واحد مســکونی در 

بافت های فرسوده شهری
وی خاطرنشان کرد: سهم شرکت 
بازآفرینی شــهری ایران در دو ســال 

نخست دولت سیزدهم نوسازی ۳۲۵ 
هزار واحد بوده اســت که تاکنون ۲۰۲ 
هزار واحد پروانه دریافت کرده و ۱۷۹ 
هزار و ۵۰۱ واحد در حال ساخت است 
و بر اساس ارزیابی ها ۵۵ درصد برنامه 
نوسازی بافت های فرسوده محقق شده 

است.
بهره بــرداری از ۵۴ هــزار 
و ۳۴۱ واحد نوســازی شــده در 

بافت های فرسوده شهری
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران گفت: تاکنون ۵۴ هزار و 
۳۴۱ واحد در بافت های فرسوده و در 
۹ دوره افتتــاح گروهی به بهره برداری 
رسید. آیینی یادآور شد: هم اکنون ۱۶۷ 
هزار هکتار اراضی کشور به بافت های 
ناکارآمد تخصیص یافته است که شامل 
بافت های فرسوده، بافت های تاریخی 
و سکونتگاه های غیررسمی می شوند. 
در این مســاحت پنج میلیــون و ۷۰۰ 
هزار واحد مسکونی وجود دارد که دو 

میلیــون و ۷۰۰ هزار واحد از این تعداد 
واحدها به عنوان واحدهای ناپایدار به 
شمار می روند و ۱۰ میلیون نفر در این 
مناطق ساکن هستند. بنابراین نیاز بوده 
تا با فراهم کردن شرایط امکان نوسازی 
این محلات و مقاوم سازی آنها در برنامه 
قرار گیرد که این مهم در دولت سیزدهم 
در برنامه شرکت بازآفرینی شهری ایران 
قرار گرفت و با راهکارهایی تلاش شده 
اســت تا این مهم به ســرانجام برسد. 
معاون وزیر راه و شهرســازی میانگین 
ناپایداری واحدهای مسکونی در بافت 
های ناکارآمد را معادل ۴۶ درصد عنوان 

کرد.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

پرداخت وام ۱۸۵ میلیونی نوسازی مسکن با سود صفر


